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vallutas Läänemere

tu ei läinud aga Eminrel lae-
vandusäri kõige paremini. Et 
päästa, mis päästa annab, ot-
sustati Eminrest eraldada tu-
lusam Tallinna–Helsingi lae-
valiin. Seda hakkas majan-
dama Hansatee, millest 45% 
kuulus Inreko Laevale, 45% 
Eesti Merelaevandusele ja 10% 
omanikuks oli Eminre võla-
usaldaja Ühispank. 

Paar aastat hiljem otsus-
tasid võlausaldajad eesotsas 
Ühispangaga vabaneda In-

rekost. Seda protsessi tuli ra-
handusministeeriumi kants-
leri toolilt juhtima Enn Pant, 
kes oli oma inimene nii Mere-
laevanduses kui ka Ühispan-
gas, sest kuulus mõlema ette-
võtte nõukogusse.

Juba 1997. aasta suvel 
maandus Pant paariks kuuks 
Merelaevanduse juhatuse esi-
mehe ametitoolile, et sisuli-
selt iseendaga sõlmida oma 
tõeline elutehing. Hansatee 
muudeti Hansatee Grupiks. 

Hansatee suuraktsionäriks 
sai Pandi juhitav AS Infor-
tar, mis omandas 67% aktsia-
test. Ühispank leppis 32 %ga. 
Merelaevandusele jäi vaid 1% 
ning Rohulale ei jäetud mida-
gi. Infortari taga peitusid li-
saks Pandile tema kaasvõit-
lejad rahandusministeeriu-
mist. Näiteks Kalev Järvelill 
jäi esialgu maksuameti ette-
otsa, et korraldada maksuvõl-
gade ajatamine. 

Omanike varjamiseks ka-
sutati Infortaris esitajaakt-
siaid ning aktsionäride arv 
kasvas 1997. ja 1998. aastal 
kiiresti, jõudes 180 inime-
seni. Kes need inimesed aga 
olid, seda avalikkus pikka ae-
ga ei teadnud. Paljud nendest 
varju hoidnud omanikest 
olid tippametnikud, poliiti-
kud ja Ühispanga töötajad, 
kelle otsustest sõltus Hansa-
tee Grupi edu ning kes kasu-
tasid oma ametipositsiooni 
isiklikuks rikastumiseks. Ra-
ha said need varju hoidnud 
omanikud aktsiate ostuks 
Ühispangast laenuna. 

Õigel ajal õiges kohas. Ees-
ti Merelaevanduse pikaaegne 
juht ja praegune Tallink Gru-
pi aktsionär Toivo Ninnas on 
öelnud, et Pandil ja Järvelil-
lel vedas kõvasti eeskätt selle-
ga, et mehed olid õigel ajal õi-
ges kohas. 

Ain Hanschmidti sõnul oli 
Hansatee nii kehvas seisus, 
et ainult palga eest poleks ol-
nud nõus mitte keegi tulema 
seda firmat juhtima. “Pant 
ja tema meeskond võtsid ris-
ki ning vastutasuks Hansatee 
raskustest väljatoomise eest 
pakkusin Pandile 51% akt-
siaid.” 

Ka Järvelill on hiljem tun-
nistanud, et nad said osani-
keks laenurahaga, aga tege-
mist polnud suurte laenude-

ga, sest tol ajal ei maksnud 
Hansatee suurt midagi. “Tal-
linki eelkäija Hansatee oli 
ju omal ajal katastroofi ää-
rel olev firma, kellel polnud 
ühtegi oma laeva. Hea mees-
kond töötas ettevõtte sisuli-
selt nullist üles,” on Järvelill 
meenutanud. 

Pant koos oma meeskon-
naga hakkas kohe uusi lae-
vu soetama ja varasema kah-
jumi asemel tekkis juba esi-
mesel Pandi juhitud täisma-
jandusaastal, 1997/1998, so-
liidne kasum – ligi 80 miljo-
nit krooni. 

Pandi järgmised suurtehin-

gud. 2000. aasta lõpus sõlmis 
Pant oma teise suurtehingu – 
Hansatee ja Merelaevanduse 
vahel sõlmitud lepingu koha-
selt läksid Hansateele üle ka 
Tallinna ja Stockholmi vahet 
sõitnud laevad. 

2001. aasta lõpus muude-
ti Hansatee nimi Tallink Gru-
piks ja neli aastat hiljem viidi 
laevafirma börsile. 2006. aas-
tal tegid Pant ja Hanschmidt 
oma järgmise suurtehingu 
– ostsid ära soomlaste Silja 
Line’i. Ostuleping allkirjasta-
ti 12. juuni varajastel hommi-
kutundidel ehk kell 5.50. Te-
hingu hinnaks oli 450 miljo-
nit eurot ja 5 miljonit Tallink 
Grupi aktsiat. “Juba kümme 
aastat tagasi Tallinkisse tööle 
tulles ütlesin, et võtame Silja 
Line’i üle, ja siis pidas Äripäev 
mind hulluks, aga ma olen 
sõnapidaja mees,” ütles Pant 
pärast tehingu sõlmimist. 

Lisaks laevandusärile on 
Pant, Hanschmidt ja Järve-
lill investeerinud suuri sum-
masid kinnisvarasse. Neil on 
Tallinnas ja Riias mitu hotel-
li. Neile kuuluvad ka näiteks 
trükikoda Vaba Maa, Tallink 
Takso, lauanõusid ja köögi-
tarvikuid müüv Gastrolink.


